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افزایــش نــرخ مالیــات و در نظــر نگرفتن 
هزینه های مصرفی مغازه ها توســط ســازمان 
مالیاتی باعث شــده تا اصناف و مغازه داران و 
میوه فروشان در شــیراز هزینه هنگفتی بابت 
مالیات بپردازند و روز به روز بیشتر در آستانه 
ورشکســتگی قرار بگیرند. به گزارش خبرنگار 
ایلنا از شــیراز، متاسفانه دولتمردان و سازمان 
امور مالیاتی بــدون در نظر گرفتن هزینه های 
مغازه داران  مبالغی را به مغازه داران و صنوف 
اعلام می کنند که روز به روز شــرایط را برای 
این افراد دشــوار می کند.کشــمکش اصناف 
و ســازمان امور مالیاتی بر سر میزان مالیات، 
کم کــم از محدوده صنفی فراتــر رفته و برای 
مردم و مصرف کنندگان کالا و خدمات مختلف 
مشــکلات و دردسرهایی را ایجاد کرده و حالا 

تمام اصناف را در برگرفته است.
بسیاری از میوه فروشان شیراز 
در آستانه ورشکستگی هستند

آن طــور که رئیــس اتحادیه میــوه و تره بار 
فروشــان شــیراز می گویــد: به رغــم اینکه 

مســئولان امور مالیاتی استان عنوان می کنند 
که 50 درصد مالیات اصناف بخشــیده شــده 
اســت اما این اتفاق در عمــل رخ نمی دهد و 
طبق صحبت ها و آمار مالیات برای اصناف هم 
بیشتر شده اســت و کمتر مغازه ای در سطح 
شهر شیراز پیدا می شود که مالیاتش صفر شده 
باشد.فرزاد رضایی در گفت و گو با ایلنا با اشاره 
به اینکه ســازمان امور مالیاتی برای بعضی از 
واحدهای صنفی میوه فروشــی شیراز حدود 
900 میلیون تومان مالیات تعیین کرده است، 
می افزاید: بسیاری از میوه فروشی ها در سطح 
شــهر شیراز در آســتانه ورشکستگی هستند 
و مغازه داران توانایــی پرداخت این رقم ها را 
ندارند. رئیس اتحادیه میوه و تره بار فروشــان 
شــیراز در ادامــه با انتقاد از ایــن موضوع که 
مسئولان همواره عنوان می کنند که مالیات بر 
در آمــد از واحدهای صنفی دریافت می کنند، 
می گوید: اما مغازه داران و میوه فروشان چطور 
می توانند بــرای کرایه ماشــین، کرایه گاری 
و .... مســتند ســازی کنند.رضایی در ادامه با 

اشــاره به اینکه میزان در آمد واحدهای میوه 
فروشی حدود 50 درصد است، ادامه می دهد: 
یکی از میوه فروشان شــیراز که تراکنش آن 
به 10 میلیارد تومان رســیده است باید حدود 
190 میلیون تومــان مالیات بپردازد و این در 
حالیست که بســیاری از این در آمدها هزینه 
اســت و ســازمان امور مالیاتی برای بعضی از 
مغازه ها میــزان مالیات را حدود 14 درصد در 
نظر گرفته است.وی با بیان اینکه سازمان امور 
مالیاتی میزان دریافت مالیات را از اصناف برای 
درآمدهــای مغازه داران متفــاوت و تصاعدی 
در نظر گرفته اســت، می گوید: طبیعی است 
در شــرایطی که قیمت یک کارتن موز برای 
مغازه داران بیش از 3 میلیون تومان شده است 
میزان تراکنش ها زیاد باشد در صورتیکه سود 
هر کیلو موز حدود دو الی سه هزار تومان است.

مسئولان مالیاتی با اصناف 
صادقانه برخورد نمی کنند

رئیس اتحادیه میوه و تره بار فروشان شیراز در 
ادامه با انتقاد از سازمان امور مالیاتی می گوید: 

مســئولان امور مالیاتی به هیچ وجه با اصناف 
رو راســت و صادقانه برخورد نکردند.رضایی با 
بیان اینکه ادامه روند موجود در دریافت مالیات 
شــرایط برای تمام صنف هــا مخصوصا میوه 
فروش ها دشوار می شــود، می گوید: وضعیت 
بد مالیات ســتانی و بی توجهی سازمان امور 
مالیاتی به اعتراض مغازه داران احتمال می رود 
بسیاری از مغازه های میوه فروشی های شیراز 
تعطیل و در نهایت منجر بــه تعدیلی نیروها 

می شود.
وی بــا بیان اینکه ســازمان دارائی حدود 14 
درصد از میوه فروشی ها سود دریافت می کند، 
می افزاید: ســازمان امور مالیاتــی توجهی به 

هزینه های مغازه داران ندارد.
رئیس اتحادیه میوه و تره بار فروشــان شیراز 
در ادامــه بــا بیان اینکــه بســیاری از مغازه 
داران آمادگــی پرداخــت مالیــات را ندارند، 
می گوید: ســازمان امور مالیاتی عنوان می کند 
که مغــازه داران باید مالیات شــان را حداکثر 
در 5 ماه پرداخت کنند که این مهم شــرایط 

را برای مغازه داران دشــوار می کند و این در 
حالیســت که مغازه هایی کــه ماهیانه حدود 
30 الی 40 میلیون بابــت هزینه اجاره مغازه 
می پردازند چطــور می تواننــد ماهیانه 100 
میلیون به اداره امــور مالیاتی هزینه پرداخت 
کنند.رضایی در ادامه با بیان اینکه در صورت 
عدم پرداخت دولت می تواند به صورت شدید 
بــا مغازه ها برخورد کنــد، می گوید:  در حال 
حاضر مســئولان به هیچ وجه قانون برخورد 
با بارفروشــان را رعایــت نمی کنند و تردد بار 
فروشان در ســطح شهر شیراز شرایط را برای 
تردد شــهروندان و مغازه داران میوه فروشی 
بسیار دشــوار کرده اســت.وی با بیان اینکه 
مسئولان همواره تمام قوانین را برای واحدهای 
صنفی رعایت می کنند و توجهی به بار فروشان 
ندارند، می افزاید: اگر مغازه داری یک ســینی  
بیرون از مغازه خود بگذارد مسئولان شهرداری 
به سرعت با آن ها برخورد می کنند در صورتی 
که هیچ توجهی به بار فروشــان ســطح شهر 

ندارند.
بارفروشان سطح شهر شیراز از قانون 

تمکین نمی کنند
رئیس اتحادیه میوه و تره بار فروشــان شیراز 
در ادامه با اشاره به اینکه میوه فروشان شیراز 
همواره از قانون تمکیــن می کنند، می افزاید: 
شــیراز یکی از شهرهایی اســت که در تردد 
وانت بارها بی نظم است و این وانت ها مشکلات 
متعددی را برای واحدهای صنفی ایجاد کرده 
اند.رضایی با اشاره به اینکه در آمد بار فروشان 
بسیار بیشــتر از واحدهای صنفی است، بیان 
می کنــد: متاســفانه این بــار فروش ها بدون 
هیچ دغدغــه ای مانند دارائــی، تعزیرات و .... 
فعالیت می کنند و هیچ نهاد و سازمانی با این 
ماشین ها برخورد نمی کنند و مسئولان همواره 
با یک مانور چند ساعته با این وانت ها برخورد 
می کنند.رئیس اتحادیه میوه و تره بار فروشان 
شــیراز در ادامه با بیان اینکه بعضی از مغازه 
داران در دروازه کازرون فضایــی را در اختیار 
گرفته اند و هر ســینی را به مردم ماهیانه 10 
میلیون اجاره می دهند، می گوید: بارها با صدا 
و ســیما و دیگر ارگان ها اقدام به جمع آوری 
وانت ها کردیم اما تاکنون هیچ اتفاقی رخ نداده 

است.
رضایی با اشــاره بــه اینکه ســازمان دارائی 
یک ضربه بزرگی به میوه فروشــان در شیراز 
وارد کــرده اســت، می گوید: متاســفانه میوه 
فروشان بســیار متضرر هستند و در صورتیکه 

محصولاتشان را نفروشند باید ضرر بدهند.

مسئولانمالیاتیبااصنافصادقانهبرخوردنمیکنند

ضربه سنگین مالیات بر پیکر میوه فروشان شیراز 
هیچتوافقیبرایواگذاریاراضیدانشگاهیزد

باشهرداریصورتنگرفتهاست
رئیس دانشــگاه یزد بــا بیان این که علی رغم تمامی مذاکراتی که با شــهرداری 
یزد داشــته ایم، تاکنون به هیچ توافقی در خصوص واگذاری زمین های دانشگاه 
نرسیده ایم، گفت: دو شرط برای شهرداری گذاشته ایم که تنها در صورت قبولی، 
آماده همــکاری و توافق 100 درصدی خواهیم بود.عباس کلانتری در گفت وگو 
با ایســنا در خصوص آخرین وضعیت واگذاری اراضی دانشگاه یزد به شهرداری 
جهت تکمیل جاده گازی، گفت: با وجود تمام جلسات و مذاکراتی که تاکنون با 
مجموعه شــهرداری و شورای اسلامی شهر یزد داشته ایم، تاکنون به هیچ توافقی 
در خصوص واگذاری وجبی از زمین های دانشــگاه به شهرداری نرسیده ایم.وی 
افزود: دانشگاه به شهرداری بارها اعلام کرده  است که اگر می خواهند امتداد جاده 
گازی را از اراضی دانشگاه یزد عبور دهند، باید به نحوی یک دسترسی به اراضی 
جنوبی دانشگاه به ما بدهند که ما بتوانیم از داخل دانشگاه به اراضی جنوبی که 
خوابگاه متأهلین قرار دارد داشته باشیم.رئیس دانشگاه خاطر نشان کرد: همچنین 
با توجه به این که جاده گازی درســت در پشــت خوابگاه دختران دانشگاه ایجاد 
خواهد شد و آســایش و آرامش خوابگاه برای دانشگاه اهمیت بسیار بالایی دارد 
نمی توانیم این اجازه را بدهیم که این جاده مماس با سطح زمین احداث شود چرا 
که سر و صدای رفت و آمد ها پس از ایجاد این جاده، آرامش و آسایش خوابگاه را 
دچار مشکل می کند بنابراین به شورای شهر و شهرداری پیشنهاد دادیم که اگر 
می خواهند همچنان این جاده امتداد داشــته باشد باید به نحوی ایجاد جاده در 
عمق زمین باشد و مماس با سطح اراضی دانشگاه نباشد.کلانتری در پایان تاکید 
کرد: دانشــگاه با پذیرش این دو شرط از سوی شهرداری و شورای اسلامی شهر، 
آمــاده توافق 100 درصدی و همچنین انجام هر گونــه همکاری برای به اتمام 

رساندن این طرح خواهد بود. 

شیوعبیماریقارچیدرذخیرهگاهزربین
معاون حفاظت سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری کشور با اشاره به شیوع بیماری 
قارچی در ذخیره گاه های زربین حسن آباد نقش عوامل بیولوژیکی و غیربیولوژیکی 
را در کنترل آن موثر دانســت.به گزارش خبرنگار مهر، حســین میر رجبی در 
نشست کارشناسی وضعیت آفات و بیماری ها در جنگل های شمال با بیان اینکه 
شــرایط آب و هوایی در رشد قارچ ها تأثیر زیادی دارد، نقش عوامل بیولوژیکی را 
از بروز بیماری بین درختان زربین مؤثر دانست و افزود: عوامل غیربیولوژیکی نیز 
در ایجاد شرایط نامناسب برای درختان زربین و آلودگی به قارچ مؤثر هستند.وی 
به راه های مبارزه با قارچ درختان زربین اشاره و اضافه کرد: استفاده از محصولات 
شیمیایی، استفاده از روش های طبیعی و حفظ شرایط بهداشتی از جمله روش ها 
برای کنترل بیماری های قارچی درختان زربین اســت.وی استفاده از قارچ های 
مفیــد به عنوان رقیب قارچ های زربین، بهره گیری از باکتری های مفید و اصلاح 
شــرایط خاک را در کاهش شــمار قارچ های زربین مؤثر خواند و گفت: مبارزه با 
قارچ زربین روش طولانی است و با بهره گیری از روش های فیزیکی در این زمینه 
تأثیر دارد.معاون حفاظت ســازمان منابع طبیعی و آبخیزداری با اشاره به اینکه 
نقطه ضعف در منابع طبیعی عدم پایش اســت، افزود: در ســازمان دنبال موتور 
هوشــمندی برای پایش آفات و حریق در جنگل ها هستیم و امسال سال نظارت 
و سامانه در سازمان نامگذاری شده است.وی پایش هوشمند اراضی برای کنترل 
آفات را ضروری دانست و گفت: متأسفانه زمانی از بروز آفات متوجه می شویم که 
وضعیت آن بدخیم اســت و با استفاده از هوش مصنوعی می توان این وضعیت را 
کنترل کرد.میررجبی با اظهار اینکه چندین ذخیره گاه ارزشمند در جاده چالوس 
وجود دارد، کنترل و نظارت بر آن را ضروری دانست و گفت: تهیه نقشه آلودگی و 
تعیین درصد خشکیدگی پایه ها برای کنترل و مبارزه با آفات ضروری است.معاون 
حفاظت ســازمان منابع طبیعی و آبخیزداری کشور تصریح کرد: باید روش هایی 
را احصا کنیم که حداقل خســارت را برای زیست بوم داشته باشد از این رو باید 

دستورالعمل پیشگیری تهیه و ابلاغ شود.

لزومتامینمعیشتکولبرانوپیلهوران
ازظرفیتمرزیآذربایجانغربی

رئیس اتاق بازرگانی ارومیه با اشــاره به فصلی بودن اشتغال در استان گفت: لازم 
است توجه ویژه به مسئله سهمیه پیله وران و کولبران شود تا معیشت این عزیزان 
با اســتفاده از ظرفیت مرزها تامین شــود.به گزارش ایلنا، قاسم کریمی در دیدار 
با فعالان اقتصادی آذربایجان غربی گفت: ضروری اســت توســعه ی دیپلماسی 
منطقــه ای به صورت مســتمر در اســتان های مرزی با حمایت از اســتانداران 
اســتان های مرزی صورت پذیرد تا شاهد تحولات اقتصادی در وضعیت معیشت 
مردم این مناطق باشیم.وی افزود: توسعه دیپلماسی منطقه ای با کشورهای منطقه 
و همسایه بدون تردید در رشد و توسعه استان نقش داشته و اجرای اجلاس هایی 
همچون نشست اســتانداران مرزی جمهوری اســلامی ایران و اقلیم کردستان 
عراق یکی از جلســات موفقی بود که به زودی شــاهد برگزاری اجلاس استاندار 
آذربایجان غربی و استانداران مرزی جمهوری ترکیه نیز خواهیم بود و این امر در 
توسعه روابط اقتصادی مهم است.رئیس اتاق بازرگانی ارومیه با اشاره به مشکلات 
گمرکات آذربایجان غربی تصریح کرد: مدیریت واحد مرزی در این اســتان برای 
هماهنگی تمام دســتگاه های مســتقر در مرز لازم است تا برای تسهیل تجارت 
صورت گیرد.رئیس پارلمان بخش خصوصی استان با اشاره به مشکلات برگشت 
ارز حاصل از صادرات نیز گفت: سیاست های تدوینی این بخش در راستای تسهیل 
امور کســب و کار فعالان اقتصادی بوده اما با توجه به فســادزا بودن محصولات 
کشاورزی لازم است این بخش از تعهدات بازگشت ارز معاف شوند تا این بخش از 
بازارهای هدف صادراتی حذف نشود.وی با اشاره به حذف معافیت واردات ماشین 
آلات خط تولید نیز تصریح کرد: با حذف این ماده در بودجه کارآفرینان و سرمایه 
گذاران بخش صنعت دچار تحمل هزینه های زیادی شــده است که بازنگری در 
این امر لازم است.کریمی در پایان با اشاره به مصوبه هیات وزیران در خصوص رفع 
تعهدات ارزی از طریق واردات طلا گفت: ســازوکار واردات شمش طلا استاندارد 
در این مصوبه به خوبی اعلام نشده که لازم است این امر توسط نهادهای ذی ربط 

تدوین شود تا در رفع تعهد ارزی فعالان اقتصادی تاثیرگذار باشد.

موافقتطرفعراقیبا۲۴ساعتهشدن
فعالیتمرزخسرویدراربعین

معاون سیاســی، امنیتی و اجتماعی استانداری کرمانشاه از موافقت طرف عراقی 
برای ۲4 ساعته شدن فعالیت مرز خسروی در ایام اربعین خبر داد.علی شعبانی 
با اشــاره به پیگیری های بسیاری برای ۲4 ساعته شدن فعالیت مرز خسروی در 
ایام اربعین گفت : موافقت طــرف عراقی را در این زمینه گرفته ایم. البته امکان 
دارد در ایام اربعین به دلیل برخی مسائل، طرف عراقی مجبور به کاهش ساعت 
فعالیت مرز شود.وی افزود: دو سناریو در این زمینه در نظر گرفته ایم که فعالیت 
مرز یا از ساعت پنج صبح تا 1۸ غروب باشد و یا بصورت ۲4 ساعته فعالیت داشته 
باشــد و امکانات را برای هردو حالت در نظر گرفته ایم.شعبانی گفت: اگر فعالیت 
مرز ۲4 ساعته شود، تجمع زائر نخواهیم داشت و تردد در مرز بسیار روان خواهد، 
اما چنانچه فعالیت مرز محدود به ساعات خاصی شود، باید برای تغذیه و اسکان 
زوار در شب پیش بینی های لازم صورت گیرد.معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی 
استانداری کرمانشاه خاطرنشان کرد: در همین راستا تمرکز موکب ها جهت تغذیه 
و اسکان زوار در مرز خسروی خواهد بود. همچنین از ظرفیت مدارس قصرشیرین 
هم برای اســکان زوار اســتفاده خواهیم کرد.معاون سیاسی امنیتی استانداری 
کرمانشاه از پیش بینی تردد روزانه 100 هزار زائر از مرز خسروی در اربعین امسال 
خبر داد و افزود: در همین راســتا تمام امکانات مطابق این ظرفیت تردد در نظر 
گرفته شده است.وی با بیان اینکه ناوگان حمل ونقل عمومی برای جابجایی این 
تعداد زوار جوابگو نیست، گفت: در همین راستا تاکید بر استفاده زوار از خودروی 
شخصی است و با توجه به این مسئله باید فکر جدی برای توسعه پارکینگ ها در 
مرز صورت گیرد.شعبانی از هدف گذاری افزایش سه برابری ظرفیت پارکینگ ها 
در مرز خسروی خبر داد و افزود: در تلاشیم بتوانیم پارکینگ ها را برای ساماندهی 
۲00 هزار خودرو فراهم کنیم.وی یکی از چالش های اصلی در اربعین امســال را 
گرمای هوا اعلام و تصریح کرد: در همین راســتا تامین آب و یخ مورد نیاز زوار و 
نیز وسایل خنک کننده و سایه بان ها از اهمیت بسیاری برخوردار است.وی افزود: 
درحال حاضر تعدادی کارخانجات یخ سازی متعلق به ارتش و سایر دستگاه ها در 
مرز داریم که از ظرفیت تولید روزانه 1500 قالب یخ برخوردارند. علاوه بر این ها 
درصددیم تعدادی دســتگاه های یخ ساز را هم در مرز فعال کنیم.معاون سیاسی 
امنیتی استانداری کرمانشــاه گفت: پیش بینی توسعه سایه بان ها و افزایش مه 
پاش ها هم در دستور کار قرار دارد که فضای خنکی برای زوار در مرز ایجاد شود.
وی با بیان اینکه ماموریت اربعین در استان از کنگاور تا منظریه ادامه دارد، گفت: 
حتی برای رفاه زوار در آن طرف مرز هم تدابیری اندیشیده شده که زوار با کمتری 

مشکل در مسیر اربعین تردد داشته باشند.

اخبار کوتاه

این روزها سایه شوم سوسک چوبخوار آنچنان 
وحشتی بر پیکره نخیلات استان بوشهر افکنده 
که می تواند به بهای نابودی کامل نخلستان ها 
منجر شــود.آفت  چوبخوار خرما همیشــه در 
نخلستان های اســتان بوشهر بوده و در ردیف 
آفت های درجه ۲ و 3 به شــمار می رفت اما از 
اوایل دهه 90 با خشکســالی های پی درپی و 
کاهش کمی و کیفی آب، ازبین رفتن دشمنان 
طبیعی آفت، فاصله طولانی بین آبیاری، تغییر 
رفتار آفت های  چوبخــوار و مدیریت نامطلوب 
باغ ها فعالیت آن از منطقه تنگســتان تشدید 
و باعث شــد تا امروز به عنوان آفت درجه یک 
نخیلات این اســتان شناخته شود و ۶ میلیون 
اصله نخل در ســطح 34 هزار هکتار را مورد 
تهدیــد جدی قرار دهد.درخــت نخل گیاهی 
ارزشــمند و همچون مردمان جنوب مقاوم و 
سرســخت در برابر آب و هوای گرم و سوزان 
است که در این سال های خشکسالی با وجود 
کم آبی و تشنگی به خوبی سرپا مانده و خود 
را با شــرایط تطبیق داده است، اما امروز این 
درخت استوار مبتلا به آفت سوسک چوبخوار 
شــده که تنه آن را از درون خــورده و پوک 
می کند.هرچند تشنگی های طولانی نتوانست 
نخیلات استان بوشهر را از پای درآود اما آفت 
چوبخوار خرما با مکیدن شــیره جان نخیلات 
این استان ســالانه یکصد تا ۲00 اصله از این 
نخیلات را در مناطق بحرانی به زانو درمی آورد 
و بــا توجه به اینکــه بازگرداندن این نخیلات 
آفت زده که قابلیت رشــد مجــدد را ندارند با 
انجام عملیات باغبانی بســیار سخت است این 
نوع خســارت بعنوان بدترین حالت خسارت 
به شــمار می رود.آفت چوبخوار خرما شــامل 
۲ نوع سوســک معروف به »کرگدنی« )شاخ 
دار( و »شاخک بلند« است که در تنه درخت 
پنهان می شــود؛ این آفت در طول سال فعال 
است و از تنه درخت، قسمت هایی از برگ های 
انتهایی و دم خوشــه تغذیه می کند و موجب 
پوکی درخت از درون و از بین رفتن خوشه ها 
و شاخه ها می شــود و پس از مدتی نخل های 
راســت قامت را بــه زانــو درمی آورد.به دلیل 
مخفی و پنهان بــودن فعالیت آفت چوبخوار، 
تشخیص حضور و فعالیت سوسک چوبخوار در 
مراحل اولیه برای باغدار بسیار مشکل است و 
خســارت زمانی مشخص می شود که جمعیت 

بالا رفته و کار کنترل سخت شده  است.
هرچند آفت  سوســک چوبخوار خرما از قدیم 
در نخیلات اســتان بوشــهر وجود داشته اما 

جمعیت آنها از آســتانه خسارت پایین تر بوده 
به این معنی که خسارت اقتصادی نداشته اما 
کاهش کیفیت آب، گرمای بی ســابقه و نبود 
امکان تغذیه نخیلات باعث شده طی یک دهه 
بیــش از ۶ هزار هکتار از ســطح نخیلات این 
استان به کانون بحرانی این آفت تبدیل شود.
افزون بر این در زمــان حاضر 1۸ هزار هکتار 
از نخیلات استان بوشهر گرفتار آفت سوسک 
چوبخوار خرما هستند که اگر مدیریت نشود به 
طور حتم به کانونی بحرانی از آلودگی تبدیل 
می شود این بخشی از سخنان احمد سبحانی 
مدیر حفظ نباتات ســازمان جهاد کشاورزی 

استان بوشهر است.
کاهش آبیاری و از بین رفتن پرندگان 
و زنبورها عامل تشدید آفت چوبخوار

مدیرحفظ نباتات ســازمان جهاد کشــاورزی 
استان بوشهر درباره عوامل تشدید کننده آفت 
چوبخوار در استان بوشهر به ایرنا اینگونه توضیح 
می دهد: گرمای شدید و خشکسالی های مداوم 
باعث محدود شــدن آبیاری نخیلات به ۲ بار 
در ســال شده افزون براین کاهش کیفیت آب 
)شور شدن( و نبود امکان تغذیه اصولی نیز از 
جمله عوامل تشــدید کننده فعالیت آفت های 
چوب خوار در نخیلات این اســتان است.احمد 
ســبحانی معتقد است: شــدت آفت سوسک 
چوبخــوار خرما در اســتان بوشــهر به دلیل 
شیوه آبیاری که بیشتر از طریق شبکه آبیاری 
می شوند نسبت به سایر استان های خرما خیز 
از جمله خوزســتان، کرمان و هرمزگان بیشتر 
اســت.او از بین رفتن دشمنان طبیعی شامل 
پرنــدگان و زنبورها در محیط باغ و طبیعت را 
از دیگر عوامل تشــدید کننده آفت چوبخوار 
خرما در استان بوشــهر عنوان می کند، آنطور 
که او می گوید: در گذشته بسیاری از دشمنان 
طبیعی از لارو این حشره ها استفاده می کردند 
و بــه نوعی جمعیت آفت کنتــرل و درحالت 
تعادل نگاه داشته می شــد این درحالی است 
که در این چند ســال به دلیل تغییر شــرایط 
اقلیمی جمعیت این دشمنان طبیعی به صورت 
تدریجی کاهش و به نوعی از بین رفته و همین 
امر طغیانی شدن این آفت  را در نخیلات استان 

بوشهر به دنبال داشته است.
نخیلات جوان 

در تهدید آفت چوبخوار خرما
بیشــتر تمایل آفت چوبخوار خرما به نخیلات 
جوان که ارثیه آبا و اجدادی باغداران هســتند 
و می توانند ســال ها هزینه زندگی خانوارهای 

زیــادی را تامین کنند هدف قــرار داده و به 
راحتی طعمــه این آفت می شوند.بررســی ها 
نشــان می دهد بیشــتر تمایل آفت سوسک 
چوبخوار خرما به باغ ها و نخیلات جوان است؛ 
با توجه به اینکه بهبود شــرایط نخیلات دچار 
آفت بســیار زمان بر و هزینه بر به شمار می رود 
این شرایط می تواند بدترین نوع خسارت برای 
نخیلات قلمداد شود.ســبحانی می گوید: نکته 
مهم در خصــوص آفات چوبخــوار خرما این 
اســت که روش های معمولی از جمله کنترل 
شــیمیایی به دلیل اینکه آفــت در عمق تنه 
درخت قــرار دارد و دور از دســترس هرگونه 
محلول سمی اســت کازساز نیســت بنابراین 
اســتفاده از روش مدیریت تلفیقی )استفاده از 
چندین روش کنترلی به صورت همزمان و به 
موازات همدیگر( تنها راه مقابله با این آفت به 
شــمار می رود و در ایــن روش باید به موازات 
همدیگر از چندیــن روش کنترلی به صورت 
همزمان اســتفاده شــود.روش های کنترلی با 
عنوان مدیریت تلفیقی آفت شامل بخش های 
مختلفی که همه مبتنی بر بیولوژی و زیســت 
شناســی آفت هســتند طراحی می شــود.به 
همین دلیل کارشناسان مدیریت حفظ نباتات 
سازمان جهاد کشاورزی استان بوشهر امروز در 
بخشی از نخیلات منطقه آبپخش در راستای 
آموزش باغداران روش هــای مقابله ای با آفت 
سوسک چوبخوار خرما را به نمایش گذاشتند.
روش های مقابله با آفت چوبخوار خرما

هدف اســتفاده از روش های مقابله ای مرسوم 
در دنیا با آفت چوبخوار خرما کنترل جمعیت 
این آفت بــا رویکرد کاهش میزان خســارت 
به نخیلات اســت که باید به صورت همزمان 
استفاده شود.مدیر حفظ نباتات سازمان جهاد 
کشاورزی اســتان بوشــهر می گوید: یکی از 
راه های کاهش خســارت آفت چوبخوار انجام 
روش بهداشــتی و زراعی )هــرس و تکریب( 
اســت، با توجه به اینکه محل زیست، فعالیت 
و به نوعــی پناهگاه زندگی این آفت در قاعده 
دمبرگ ها است تلاش شده با هرس و سوزاندن 
ته دمبرگ ها بخشــی از محل زندگی آفت از 
باغ حذف شــود.به گفته ســبحانی ۲5 تا 40 
درصد این آفت با روش تکریب کنترل می شود 
و بســیاری از نخــل داران به دلیــل فراگیری 
آموزش هــای لازم در این زمینه کار تکریب را 
با هزینه شخصی خود انجام می دهند.استفاده 
از تلــه نوری و فرمونی یکی دیگر از روش های 
مقابله با آفات چوبخوار اســت به نحوی که در 

این روش از تمایل این حشره ها به نور و فرمون 
جنسی استفاده می شــود و با نصب تله ها در 
باغ به دام انداخته می شــوند.با توجه به اینکه 
از اردیبهشت تا مرداد ماه زمان شروع فعالیت 
آفت اســت این حشره بالغ برای تولید مثل از 
تنه نخل بیرون می آیــد و بعد از جفت گیری 
حشره ماده برای تخم ریزی دوباره باید به تنه 
نخل بازگردد که از این رفتار آفت که تمایل به 
نور دارد، استفاده می شود.سبحانی در توضیح 
تله هــای نــوری و فرمونی می گویــد: در این 
روش تله هایی که از جنــس آهن و گالوانیزه 
است نصب می شــود و با اســتفاده از روشن 
کردن لامپ بیشتر حشره های بالغی که برای 
جفت گیری بیرون می آیند به سمت تله نوری 
می روند و با این اقدام بخش دیگری از جمعیت 
آفت کنترل می شــود.حتی در برخی از جاها 
که برق نیســت باغداران با ابتکار و خلاقیتی 
که دارند با اســتفاده از پنل های خورشــیدی 
چراغی بالای حوضچه ای از آب و روغن روشن 
نگــه می دارند و با همین کار ســاده که حکم 
تلــه نوری پیدا می کند با آفت چوبخوار مقابله 
می کنند.او یادآور شــد: با نصب تله های نوری 
جمعیــت فعال آفت به دام انداخته می شــود 
و برای نســل آینــده جمعیــت آفت کاهش 
می یابد.ســبحانی قرص گذاری )قرص یا پودر 
فســفید آلومینیوم( به صورت پوشــاندن تنه 
درخت خرما با پوشش های مخصوص برزنتی 
یا پلاستیکی و اســتفاده از طعمه مسموم در 
زمان گرده افشانی در تاج نخل را نیز می توان 
به روش های کاهش خســارت آفت چوبخوار 
اضافــه کرد.مدیرحفظ نباتات ســازمان جهاد 
کشاورزی اســتان بوشهر مجموعه چند روش 
یاد شــده را به عنوان مدیریــت تلفیقی آفت 
معرفی می کنــد که تاکنون در مناطق کانونی 
آفت چوبخوار در اســتان بوشهر مورد استفاده 

قرار گرفته اســت و با توجه به گسترش آفت 
راهی جز استفاده از همین روش ها وجود ندارد.
به گفته سبحانی آفت سوسک چوبخوار خرما 
خود عامل بیماری های قارچی نیست اما عاملی 
برای انتقال آنها به شمار می روند و باعث انتشار 

می شوند.
روش های تلفیقی هزینه بر اما اثرگذار

استفاده تلفیقی از روش های مقابله ای هرچند 
هزینه بر اســت اما به عنوان روش های عملی و 
کاربردی تنها راهی است که با استفاده از آن ها 
می توان آفت را پائین تر از آستانه خسارت نگه 
داشــت.آنطوری که سبحانی می گوید: به ازای 
هر هکتار انجــام عملیات مدیریت تلفیقی در 
نخیلات آلوده به سوسک چوبخوار خرما 45تا 
50 میلیون تومان هزینه می شــود که با توجه 
به بالا بودن هزینه های باغداری بســیار گران 
است.او ادامه می دهد: امسال از محل اعتبارات 
استانی چهار میلیارد تومان و از محل اعتبارات 
ملــی ۲.5 میلیارد تومان بــرای مقابله با آفت 
سوسک چوبخوار خرما در استان بوشهر اعتبار 
تخصیص یافته اســت که با توجه به شــیوع 
و محــدوده بحرانی جوابگو نیســت.به گفته 
ســبحانی اعتبار اختصاص یافته برای مقابله 
با آفت سوســک چوبخوار خرمــا تنها کفاف 
اجرای برخی از پایلوت هــا، ترویج الگوها و به 
نمایش گذاشتن شــیوه های مدیریت تلفیقی 
به نخلداران اســت.او یادآور می شود: تاکنون 
هیچ تســهیلاتی برای مقابله نخلداران با آفت 
سوســک چوبخوار خرما پیش بینی نشــده و 
انتظار می رود با توجه به گران بودن اســتفاده 
از روش های مدیریت تلفیقی مسئولان نسبت 
به اختصاص تســهیلات کم بهره برای این امر 
اقدام کنند.سبحانی تاکید می کند: بدون کمک 
تســهیلاتی باغدار امکان مقابله بــا این آفت 

مخرب را ندارد.

آلودگی۶هزارهکتارازنخلهایاستانبوشهربهآفتچوبخوارخرما

به  علت خشکسالی های یک دهه گذشته در هرمزگان، 
سد شــمیل و نیان بندرعباس خشک شد.رئیس اداره 
ســد و شبکه شمیل و نیان در تشریح این خبر، گفت: 
باتوجــه به کم بارش بودن ســال آبی 140۲-1401، 
ورودی سیلاب های ناشی از بارندگی های سال گذشته 
به مخزن سدهای شــمیل و نیان کاهش چشمگیری 
داشــته و خرداد ماه امســال مخزن سد نیان خشک 
شد.یاسین رئیسی با بیان اینکه آخرین ورودی سیلاب 
به مخزن سدهای شمیل و نیان حدود سه میلیون متر 
مکعب در فروردین امســال بود، تصریح کرد: آخرین 
آبگیری کامل سدهای شمیل و نیان نیز دی ماه سال 
1400 بوده که منجر به سر ریز شدن سدهای شمیل 
و نیان شــد.رئیس اداره سد و شــبکه شمیل و نیان 
خاطرنشــان کرد: برای تامین بخشی از آب آشامیدنی 
شهروندان بندرعباس و روستاهای مسیر، ۲0 حلقه چاه 
در حاشــیه دریاچه سد شــمیل و در دشت نیان حفر 

شده است که روزانه وضعیت آبدهی و تاسیسات آن ها 
رصد و پایش می شود.سرپرست معاونت حفاظت و بهره 
برداری شــرکت آب منطقه ای هرمزگان در خصوص 
تامین آب آشــامیدنی شهروندان هرمزگانی گفت: آب 
آشامیدنی شهرســتان های بزرگ استان مانند میناب، 
جاسک و بندرعباس از سدهای استان تامین می شود.
محمد امین طبسی افزود: اکنون سد استقلال میناب 
3۶ درصد، جگین 3۲، شمیل و نیان 13 و سد سرنی 
14 درصد آب قابل برداشــت دارند.به گزارش ایســنا، 
سدهای شمیل و نیان با ظرفیت 9۸ میلیون مترمکعب 
در بخش شمیل شهرستان بندرعباس و در فاصله 100 
کیلومتری شمال شــرقی بندرعباس واقع شده است. 
سدهای شمیل و نیان در سال 1391 به بهره برداری 
رســیده و از آن برای مهار سیلاب های فصلی و تامین 
آب کشــاورزی منطقه و بخشی از آب آشامیدنی شهر 

بندرعباس و روستاهای مسیر استفاده می شود.

رئیــس اداره منابع طبیعی و آبخیزداری شهرســتان 
خلخال گفت: پیشــگیری از بروز آتش سوزی در مراتع 
و جنگل های خلخال بــا توجه به در پیش بودن گرما 
و خشــکی هوا لازم و ضروری اســت.احمد عزیزی در 
گفت وگو با خبرنگار مهر با اشــاره بــه وقوع دو آتش 
ســوزی در مراتع خلخال طی ســه روز گذشته اظهار 
کرد: بــا توجه به در پیش بودن گرما و خشــکی هوا 
و وجود پوشش علفی و خشــک در عرصه های منابع 
طبیعی، رعایت موارد ایمنی در راســتای پیشــگیری 
از آتش ســوزی در جنگل ها و مراتع از ســوی همگان 

ضروری است.
وی با بیان اینکه پیشگیری از حریق در عرصه های ملی 
و طبیعی به عنوان ســاده ترین اقدام نیازمند مشارکت 
فعال همه مردم با هدف حفاظت از ســرمایه های ملی 
است، گفت: در این راستا بهره برداران و جوامع محلی، 
گردشــگران و عموم مردم از روشــن کردن آتش در 

جنگل ها و مراتع خــودداری کنند.رئیس اداره منابع 
طبیعی و آبخیزداری شهرستان خلخال بیان کرد: طبق 
بررســی های به عمل آمده غالب حریق های روی داده 
در جنگل ها و مراتع در خارج از ســاعات کاری اداری 
و روزهــای پایانی هفته و ایام تعطیلات اتفاق می افتد. 
رئیــس اداره منابع طبیعی و آبخیزداری شهرســتان 
خلخال ادامه داد: دامداران، کشــاورزان، گردشگران و 
تمام کســانی که در محیط های طبیعی برای تفریح و 
یا کار حضور دارند از روشــن کردن آتش در طبیعت 
بخصــوص مناطق حســاس جنگلــی و مرتعی جدا 
خودداری کنند.وی خاطرنشان کرد: برای پخت و پز از 
لوازم مرتبط و اجاق گاز استفاده کنند؛ در صورتی که 
مجبور به روشن کردن آتش هستند با رعایت فاصله از 
درختان اطراف محل، گیاهان علوفه ای خشک شده را 
از محل مورد نظر آتش دور کرده و در پایان با اطمینان 

از خاموش شدن آتش، محل را ترک کنند.

حریقدرکمینمراتعوجنگلهایخلخالمخزنسدشمیلونیانخشکشد


